

## 12 ZUSAMMENFASSUNG

In der vorliegenden Arbeit werden Überlegungen zur Reform des geltenden Viehkaufrechts (§§ 481 ff. BGB) unter Berücksichtigung der Kaiserlichen Verordnung von 1899 angestellt.

Zunächst wird untersucht, aufgrund welcher Motive sich die gesetzgebenden Gremien Ende des 19. Jahrhunderts für die Sonderregelungen im Viehkaufrecht entschieden haben. Die Darstellung dieser Motive und auch der Diskussionen von vor 1900 erfolgt getrennt, einerseits nach dem Rechtsprinzip an sich und andererseits nach der Kaiserlichen Verordnung. Ebenso werden die Aussagen in der Literatur von 1900 bis heute dem jeweiligen Themenbereich zugeordnet. Im Anschluß werden die damaligen Motive den Aussagen der Kritiker gegenübergestellt und diskutiert.

Es wird deutlich, daß das geltende Viehwährschaftsrecht seit längerer Zeit überholt und unpraktikabel ist. Ergänzend wird daher auf neuere Formen des Viehkaufrechts eingegangen, die sich insbesondere im Pferdekauf (z.B. bei Ankaufsuntersuchungen) als Folge aus der Unzweckmäßigkeit der geltenden Bestimmungen entwickelt haben. Auch werden die Vorschläge der Kritiker zur Optimierung des Ablaufs von Viehwährschaftsprozessen unter Berücksichtigung von Schiedsgerichten, die heutzutage immer häufiger in Viehwährschaftsfragen einberufen werden, zusammengestellt. In einem geschichtlichen Überblick wird desweiteren aufgezeigt, daß die Bundesregierung die Reformbedürftigkeit erkannte und schon mehrere Gesetzesentwürfe (letzter Entwurf von 1981) für eine Novellierung entwickelt hat. Allerdings stellt sich heraus, daß die Reformbestrebungen der Regierung immer wieder an dem Widerspruch einflußreicher Interessenverbände scheiterten. Somit sind die offiziellen Novellierungsbestrebungen letztlich zum Stillstand gekommen, obwohl eine Reform unbestritten notwendig ist.

In dieser Dissertation wird daher der Versuch unternommen, einen rechtstheoretischen Ansatzpunkt zu entwickeln, um einen neuen Gedanken in die bisherigen Überlegungen zu bringen und damit der Reformunfähigkeit entgegenzuwirken. Es wird überprüft, ob die Ungleichbehandlung der Käufer von Tieren (einerseits "Vieh" - andererseits sonstige Tiere) in bezug auf ihren Gewährleistungsanspruch nicht dem allgemeinen Gleichheitssatz des Grundgesetzes widerspricht. Hierzu werden die theoretischen verfassungsrechtlichen Grundsätze und

ein juristisch anerkanntes Schema zur Überprüfung eines Verstoßes gegen den Gleichheitssatz beschrieben. Anhand dieses Prüfungsschemas wird daraufhin die bestehende Ungleichbehandlung dieser Personengruppen im Tierkaufrecht diskutiert. Als Fazit ist eine Verfassungswidrigkeit festzustellen, aus der sich für den Gesetzgeber die Konsequenz einer Novellierung des geltenden Viehwährschaftsrechts ergeben müßte.

Abschließend werden einige Perspektiven skizziert, die aufzeigen sollen, wie das Viehwährschaftsrecht nach einer Novellierung gestaltet werden könnte.

## 13 SUMMARY

Müller-Gerhards, Frauke

Reflections on the reform of the laws concerning cattle trade from a veterinarian point of view under special consideration of the "Kaiserliche Verordnung" (imperial bill) of 1899 and modification efforts up to the present.

The dissertation at hand exhibits reflections on the reform of the current laws concerning cattle trade (§§ 481 ff. BGB, code of civil law) under consideration of the "Kaiserliche Verordnung" (imperial bill) of 1899.

To begin with, it is examined which motives led the legislative board at the end of the 19th century to decide on the special regulations within the laws concerning cattle trade. The depiction of these motives as well as the discussions from before 1900 is done separately, showing the principles of law themselves on the one hand and the "Kaiserliche Verordnung" (imperial bill) on the other. Furthermore, the statements in the literature from 1900 up to the present are assigned to the respective thematic range. Finally, the motives at that time are set against the statements of critics and are discussed.

It becomes clear that the current provisions concerning the warranty for deficiencies of cattle sold have been out of date for some time and are no longer practicable. Therefore, newer practices concerning cattle trade are depicted additionally, which have developed especially for the purchase of horses (i.e. for medical examinations at purchase) as a consequence of the lacking practicability of the current regulations. The suggestions of critics for an optimal completion of the proceedings concerning the warranty for deficiencies of cattle sold are summarized as well. Additionally, a historic assessment shows that the federal government has recognized the need for reforms and has already developed several bills for a modification (the last outline of 1981). However, it was discovered quickly that the government's efforts failed repeatedly because of disagreement of influential pressure groups. The official efforts for modifications have thus come to a halt, although a need for reforms is undisputed.

The study at hand displays an attempt to develop a legal theory in order to bring new ideas into the considerations so far, so that the incapability of reforms is counteracted. It is investigated if the unequal treating of buyers of animals ("cattle" on the one hand and other animals on the other hand) with regard to their right to claim warranties contradicts the general principle of equality under the basic constitutional law. The theoretical constitutional principles and a legally accepted model for the investigation of a violation of the principle of equality are described hereto. Consequently, the existing unequal treatment of these groups of persons within the laws concerning animal trade is discussed based on this investigation modal. The results show an unconstitutionality that should establish the consequence of a modification of the current provisions concerning the warranty for deficiencies of cattle sold.

Finally, a few perspectives are outlined that are supposed to show how a modification of the provisions concerning the warranty fo deficiencies of cattle sold could be shaped.